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اخبار، مقالات، نقد ها و سوژه های پیشنهادی خود را برای ما ارسال کنید

استاندارد امریکایی غذا و دارو اهانت به حوزه علمی ماست
»پذیرش استاندارد امریکایی در حوزه غذا و دارو، اهانت به حوزه علمی ماست.« این بخشی از 
اظهارات سردار غلامرضا جلالی، رئیس سازمان پدافند غیرعامل است که دیروز در جشنواره علمی 
پدافند غیرعامل سلمان فارسی )خندق( عنوان کرد. وی همچنین گفت: »برخی در داخل و خصوصا 
در برخی دانشگاه ها هنوز به جنگ در حوزه اقتصادی قائل نیستند و از تشکیل رشته پدافند اقتصادی 
خودداری می کنند، درحالیکه آمریکا هم چنین قرارگاهی دارد. طبق گزارشی که از قرارگاه اقتصادی آمریکا 
منتشر شد، آنها کاملا سیستم اقتصادی ما را از رفت وآمدهای وزرا و مسئولان گرفته تا رفتار مردم در 
این حوزه پایش می کنند. در حوزه زیستی هم وقتی می گوییم با جنگ خاموش مواجهیم، قانع 
نمی شوند؛ درحالیکه مدارک زیادی وجود دارد. البته، مدیری که که در دانشگاه های غربی 
آموزش دیده و وزیر و وکیل می شود؛ معلوم است که نگاهش به غرب است و نمی تواند 

دنبال تمدن اسلامی باشد.«

آزادی علیرضا رجایی، محکومیت جدید تاج زاده

علیرضا رجایی، فعال سیاسی و مدیر انتشارات گام نو که پس از انتخابات 
ریاست جمهوری دوره دهم بازداشت شده بود، پس از تحمل شش سال حبس 
ظهر دیروز از زندان آزاد شد. وی در اردیبهشت 1390 به چهار سال حبس و 
پنج سال محرومیت از تمامی حقوق اجتماعی و حق عضویت در تشکل های 
سیاسی و نهادهای مدنی، محکوم شده بود. رجایی دانش آموخته دکترای علوم 
تهران است و سابقه مدیریت گروه سیاسی روزنامه های  دانشگاه  از  سیاسی 
جامعه، توس و نشاط را در کارنامه خود دارد. این در حالی است که 
سیدمصطفی تاج زاده که شش سال محکومیت خود را گذرانده، به 
دلیل انتشار یادداشت هایی از سوی شعبه ۲8 دادگاه انقلاب به یک 

سال حبس دیگر محکوم شد.

پشیمانی 4 وزیر، لبخند رئیس جمهور
مشاور ارشد رئیس جمهور با برشمردن دلیل نگارش نامه چهار وزیر به رئیس جمهور از پشیمانی آنان و لبخند 
رئیس جمهور در واکنش به این اقدام خبر داد. اکبر ترکان با اشاره به نامه اخیر چهار وزیر کار، صنعت، دفاع و 
اقتصاد به رئیس جمهور به اقتصادنیوز گفت: »این وزرا هم اکنون از نوشتن و امضای چنین نامه ای پشیمان شده اند؛ 
چرا که در خواست نابه جایی از رئیس جمهور داشتند. رئیس جمهورهم بسیار پرظرفیت هستند و در پاسخ این 
نامه به همه آنها لبخند زدند.« مشاور رئیس جمهور درباره انگیزه چهار وزیر در نوشتن این نامه گفت:  »آنها به 
دنبال رانت خوراک ارزان برای پتروشیمی بودند و هرکدامشان به یک دلیلی این نامه را امضا کردند. انگیزه آقای 
طبیب نیا این بود که از این طریق شاخص بورس بالا برود. 90 درصد پتروشیمی ها هم تحت مدیریت 
دو وزیر کار و دفاع است و دوست دارند خوراک ارزان بگیرند. وزیر صنعت هم قبلًا در پتروشیمی 
بوده و به پتروشیمی ها تعلق خاطر داشته اند.« وی درعین حال این نامه را نشانه اختلاف در تیم 

اقتصادی دولت ندانست.

خبرسازان

»تاریخچه صنعت و دیپلماسی هسته ای ایران« 
از  دیروز  که  بود  تفصیلی  مصاحبه ای   عنوان 
آیت الله هاشمی رفسنجانی در یک سایت تخصصی 
مسایل هسته ای منتشر شد. در این مصاحبه تفصیلی، 
سیاستمدار کهنسال ایرانی، روایتی ازاهداف و دلایل 
ازسرگیری فعالیت های هسته ای پس از انقلاب که 
از دولت دوران جنگ آغاز شد و در دولت های 
سازندگی و اصلاحات به نتیجه رسید، ارائه کرد. 
اما محور اصلی بحث هاشمی دفاعیاتی بود که از 
عملکرد حسن روحانی، علی لاریجانی و محمدجواد 
ظریف در دوران مسئولیت تیم هسته ای ایران صورت 
داد. هاشمی که طی سه سال گذشته از مدافعان 
اصلی دستیابی به توافق هسته ای بوده است، در 
گفت وگو با سایت »امید هسته ای ایرانیان« بر این 

نکات تأکید کرد: 
 قبل از اینکه دولت اصلاحات تمام شود، مذاکرات 
بود و چون آقای روحانی دبیر شورای امنیت بود، 
نقش مذاکره کننده را داشت. آن موقع تهدیدها و خطر 
شروع شده بود و به جایی رسیده بود که ما داوطلبانه 
کارها را تعلیق کنیم و فقط کارهای محدودی را که 
مشخص شده بود، انجام بدهیم. ولی غنی سازی و 
این کارها را تعطیل کنیم و تحقیقات را ادامه بدهیم 
که ماجرای آن مفصل است. رهبری هم تأیید کردند. 
یعنی رهبری آخرین سندی را که در سعدآباد امضا 
شد، تأیید کردند. حتی وقتی علیه آن هیاهو شد، دفاع 
کردند و گفتند کار خوبی بود که انجام شد. در همان 
دوران تعلیق، ما موفق شدیم کار اصفهان را تمام کنیم 

که این توفیقی بود، چون کار را به جایی رساندیم.
 وقتی آقای احمدی نژاد آمد، با رهبری تصمیم 
گرفتند که تعلیق را بشکنیم. هنوز کار آقای احمدی نژاد 
شروع نشده بود که به آقای خاتمی پیشنهاد کردند 
که ایشان تعلیق را بشکند. در آن دوره گاهی جلسه ای 
خدمت رهبری بود که جمع زیادی شرکت می کردند. 
در آن جمع وزیر خارجه، رئیس جمهور، رؤسای قوا، 

من، نظامی ها مثل آقای شمخانی و دیگران بودند و 
برای قدم به قدم کارها مشورت می شد. تصمیمات 
رهبری با مشورت بود که نتیجه  آن جلسه را می پذیرفتند. 
وقتی احمدی نژاد آمد و گفت که تعلیق را بشکنیم، 
آقای خاتمی گفت: من نمی شکنم، برای اینکه یک 
پرونده سنگین تهدید برای دولت بعد باقی می ماند 
و من نمی خواهم دولت بعد از من وارث این مشکل 
شود. بعدها نمی دانم چگونه آقای خاتمی را قانع 
کردند که ایشان تعلیق را باز کرد. از آن به بعد دعواها 

شدت گرفت و بقیه مسایل که تا الان ادامه دارد.
یک دوره هم آقای لاریجانی مذاکره می کرد. 
آقای لاریجانی خوب پیش می رفت و هیاهویی نداشت 
و منطقی صحبت می کرد و داشت نتیجه می گرفت 
که عوض شد. وقتی موضوعی مثل پرونده هسته ای، 
سیاسی و فنی شد، اعضای تیم مذاکره کننده هم باید 
ترکیبی از شخصیت های آگاه به مسایل سیاسی و فنی 
باشد. در این گونه مسایل حرف های شعاری و صدور 
بیانیه های تند جواب نمی دهد. در تمام سال هایی که 
پرونده هسته ای ایران باز شد، حرف ما این بود که 
غرب دارد بهانه گیری می کند، در چنین فضایی نباید 

بهانه به دست آنها بدهیم. 
 آقای روحانی هم در تبلیغاتش و هم در سوابقش 

به گونه ای بود که دنیا او را برای جلوگیری از جنگی 
دیگر در خاورمیانه مناسب  دید و آنها هم استقبال 
کردند. در گذشته هیچ وقت مذاکرات هسته ای پیشرفت 
نداشت. ولی مذاکرات دولت آقای روحانی با روندی 
منطقی پیشرفت کرد. چون آقای ظریف تخصص 
مذاکره را از پیش داشت و تیم خوبی هم تشکیل داده 
بود، با منطق برخورد می کرد و با طرف های غربی و 
آمریکایی مذاکره می کردند. در این مقطع هم ما جدی 

بودیم و هم آنها جدی بودند. 
البته در داخل، رقابت سیاسی روی اصل موضوع 
سایه انداخته بود. افرادی هستند که می گویند اگر این 
دولت موفق شود تحریم ها را بردارد و زندگی در 
کشور ما عادی شود، مردم به ناحق بودن حرف ها و 
شعارهای آنها پی می برند. مخصوصا وقتی می بینند 
خارجی ها با این وسعت برای کار کردن با ما می آیند، 
فکر می کنند میدان از دست شان به طور کلی گرفته 
می شود. چون تمام کارهای آنها سیاسی، جناحی و 

باندی بوده، برای آنها مهم است که این گونه نشود.
 دفاع موشکی ما در برجام نیست و اصلا وارد 
این موضوع نشدیم و حتی مذاکره کنندگان ما هم 
اجازه نداشتند وارد آن شوند. رهبری فقط برای بحث 
روی برجام اجازه دادند. مثلا اینها می گویند که در 

پروتکل الحاقی آمده که سایت های نظامی ما را ببینند. 
اما نمی گویند که قبل از این و در زمان احمدی نژاد 
دو بار اجازه صادر شده و آمدند و دیدند. همه اینها 

بهانه است و هیاهو می کنند.
 دولت قانونا لازم نمی دانست برجام در مجلس 
بررسی شود، خود دولت لایحه نداد و اینها آمدند 
طرح دادند. چون رهبری هم صریح نگفتند که لازم 
است مجلس ببیند. اما از لحاظ سیاسی خوب نیست 
مجلس برکنار باشد. قبلا آقای لاریجانی به آقای 
روحانی گفته بود که در مجلس رد نمی شود. چون 
اینها فراکسیون بزرگی دارند و صد و هفتاد، هشتاد 
نفر هستند و می دانست که رأی می دهند. یعنی دلواپس ها 
نه تنها در مجلس، بلکه عده ای از انسان های بی اطلاع 
را تحریک می کردند که حرف های بدی بزنند. صدا 
و سیما به آنها میدان می داد که درآنجا تحلیل های 
سطحی کنند. البته تمام این کارها و مزاحمت هایی 
که ایجاد می کردند، به ضررشان تمام شد. چون ما 
می دانیم و آنها هم می دانند که 80 تا 90 درصد مردم 

با این روند وتوافق، موافق هستند.

نگذارید تندروها میدان داری کنند
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین 
دیروز در دیدار جمعی از مهندسین اجرایی پروژه های 
ملی در داخل و خارج از کشور تاکید کرد: »اعتراض 
توهین آمیز یک اقلیت محدود به مسئولین کشور، آن 
هم به خاطر یک پرونده ملی، نشان از برنامه های 
عقبه آنها برای مانع تراشی در مسیر توسعه کشور 
دارد و مردم و مسئولین باید هوشیار باشند و نگذارند 
تندروها میدان داری کنند.« آیت الله هاشمی رفسنجانی 
با ابراز تأسف از توقفی که طی 8 سال در همه ابعاد 
کشور ایجاد شد و ضرورت بررسی عالمانه چرایی 
و چگونگی آن، گفت: »آن تجربه تلخ باید به مردم 
یادآوری شود تا تاریخ ایران دوباره گرفتار آن عقب 

افتادگی ها نشود.« 

اخبـارکوتاه هستهای

تذکر یک نماینده به وزیر بهداشت
خانه ملت: عضو مجمع نمایندگان استان 
چهارمحال و بختیاری نسبت به نارسایی های 
موجود در حوزه سلامت این استان به وزیر 
بهداشت تذکر داد. مجید جلیل سرقلعه در 
جریان تذکر شفاهی خود عنوان کرد: »به وزیر 
بهداشت و درمان به جهت نارسایی های موجود 
در حوزه سلامت که همچنان در کمیسیون های 
مربوطه مفتوح است، تذکر داده و خواستار 

رسیدگی به آن هستم.«

دادستان عضو هیات اجرایی انتخابات شد
ایسنا: نمایندگان مجلس در ادامه رسیدگی به 
طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی »دادستان« را به ترکیب هیات 
اجرایی انتخابات مجلس اضافه کردند. براساس 
تبصره ۲ ماده 31 قانون انتخابات مجلس، در 
دوره هایی که انتخابات مجلس شورای اسلامی 
همزمان با انتخابات مجلس خبرگان رهبری 
برگزار می شود، برای برگزاری هر دو انتخابات 
هیئت اجرایی مرکز حوزه انتخابیه و حوزه های 
فرعی )شهرستان و بخش( با ترکیب فرماندار، 
رییس اداره ثبت احوال، دادستان و هشت نفر 
از معتمدان تشکیل شده و هیئت مزبور وظیفه 
برگزاری هر دو انتخابات را براساس قوانین 

موضوع دارد.

نیازی به تصویر 
و نام لیدر اصلاحات نیست

ایلنا: »برای معرفی لیست اصلاح طلبان نیازی 
به تصویر و نام آقای خاتمی به عنوان لیدر جبهه 
اصلاحات نیست چون به محض اینکه به مردم 
بگوییم این لیست از سوی اصلاح طلبان معرفی 
شده است مردم اطمینان پیدا می کنند که همان 
لیست مورد تایید ایشان است.« این مطلب را 
علی صوفی، وزیر تعاون دولت اصلاحات و 
عضو شورای مشورتی اصلاح طلبان، عنوان 
کرد. عضو ارشد ستاد عارف درباره حضور 
وی در انتخابات هم گفت: »تصمیم ما بر این 
است که عارف سرلیست تهران باشد و در این 
مسئله تردیدی نداریم. در حال حاضر گزینه 
اول ما برای ریاست مجلس، آقای عارف هستند 
و اگر اکثریت مجلس آینده از اصلاح طلبان 
باشند، ایشان به عنوان رئیس مجلس معرفی 
خواهد شد.« وی درباره تلاش برای ریاست 
لاریجانی که از سوی برخی مطرح می شود، 
گفت: »شایعاتی در این رابطه وجود داشته؛ اما 
هیچ خبر موثقی در این رابطه نیست و شخصا 
پیش بینی خواهم کرد ائتلاف انتخاباتی صورت 
نمی گیرد اما ممکن است در مجلس اصولگرایان 
معتدل با اصلاح طلبان ائتلاف کنند تا هیئت 

رئیسه معتدلی را در مجلس منصوب کنند.«

ظریف ،شهریاری را قانع کرد
ایرنا: حسینعلی شهریاری، نماینده زاهدان، 
از توضیحات وزیر امور خارجه در پاسخ به 
سوالی پیرامون بحران آب استان سیستان و 
بلوچستان قانع شد. رئیس کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس با اشاره به اینکه »در سالیان 
اخیر حجم آب هیرمند به شدت کاهش یافته 
است و در سال های کم آبی سهم ایران از سوی 
افغانستان دریافت نشده است«، عنوان کرد که در 
سال های کم آبی سهم ایران از سوی افغانستان 
دریافت نشده است. وزیر امور خارجه هم 
در پاسخ گفت: »موضوع همه مذاکرات ما با 
دولت افغانستان موضوع حق آبه بوده و تمام 
همکاری های ما به این بحث حق آبه گره خورده 
است و بسته ای که در مذاکرات فی مابین منعقد 
شده است باید نیازهای آبی مرزنشیانان ما را 
تامین کند. البته تاکنون در دولت افغانستان 

این تعهدات به حد کافی اجرا نشده است.«

بیمارستان هسته ای 
با جامعه هدف 400میلیون نفری

بیمارستان  نخستین  ساخت  تفاهمنامه 
هسته ای در غرب آسیا صبح دیروز به امضای 
رئیس سازمان انرژی اتمی، وزیر بهداشت و 
شهردار تهران رسید. هدف از ساخت بیمارستان 
هزار تختخوابی ولایت که در بوستان ولایت 
ساخته می شود، ارائه خدمات پزشکی هسته ای 
و به کارگیری این دانش و استفاده از رادیوداروها 

است.

250 میلیون یورو برای خرید تجهیزات
رئیس سازمان انرژی اتمی در حاشیه این 
مراسم اعلام کرد: »تجهیزات مورد نیاز این 
بیمارستان حدود ۲50 میلیون یورو نیاز دارد 
که برای مثال هزینه تامین یکی از تجهیزات 
آن، حدود 50 میلیون یورو است.« علی اکبر 
انواع  بیمارستان  این  »در  گفت:  صالحی 
شتاب دهنده ها و دستگاه هایی که به نحوی 
با پرتو داروها سر و کار دارند در یک محیط 
جمع می کنیم و با احداث این بیمارستان علاوه 
بر بخش های درمانی، تشخیصی و آموزشی در 
بعد تحقیقات نیز قدم های بلندی را برمی داریم.« 
وی توریست درمانی را از دیگر اهداف ساخت 
اظهارداشت:  و  کرد  عنوان  بیمارستان  این 
هم  بیمارستان  این  تجهیزات  »به کارگیری 
موضوع دیگری است که باید از حیث نیروی 
انسانی آمادگی لازم را برای بهره برداری از 
به گفته رئیس  داشته باشیم.«  این تجهیزات 
سازمان انرژی اتمی، منابع ریالی مورد نیاز 
این پروژه تضمین شده و در خصوص منابع 
ارزی مورد نیاز هم در سفرهای رئیس جمهور 
با برخی کشورها هماهنگ شده تا این پروژه 
را فاینانس کنند که در صورت تامین منابع 
آن این پروژه تسریع می شود. صالحی اعلام 
کرد: »اگر امروز کلنگ ساخت این بیمارستان 
بر زمین زده شود، احداث آن 48 ماه طول 
می کشد و امیدواریم ظرف چهار تا پنج سال 

آینده این بیمارستان به نتیجه برسد.«

بیمارستان هسته ای با مدیریت امنایی
شهردار تهران هم در این مراسم گفت: 
»بیمارستان هسته ای ولایت به صورت هیئت 
امنایی اداره خواهد شد و مسئولیت اجرای 
این پروژه را شهرداری تهران برعهده دارد و 
مازیار حسینی )معاون پیشین فنی و عمرانی 
شهردار تهران( به عنوان مجری پروژه انتخاب 
شده است.« محمدباقر قالیباف افزود: »بخشی 
از هزینه ها و تجهیزات این بیمارستان توسط 
سازمان انرژی اتمی و مجموعه دولت تامین 
می شود. هیچگونه محدودیتی در خصوص 
تامین زمین برای ساخت بیمارستان وجود 
ندارد و تابلو روزشمار بهره برداری از پروژه 

همزمان با کلنگ زنی نصب می شود.«

جمعیت هدف 400 میلیون نفری 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
نیز در جمع خبرنگاران با بیان اینکه »با ساخت 
بیمارستان هسته ای تلاش می کنیم تا تمامی 
منطقه را از نظر تولید رادیوداروها تامین کنیم«، 
گفت: »جامعه هدف این بیمارستان حدود 
400 میلیون نفر در منطقه است.« وی با بیان 
اینکه »فناوری مرتبط با دانش هسته ای در این 
مرکز ایجاد می شود«، افزود: »افتخار می کنیم 
این مرکز در این بخش از کشور و شهر تهران 
ایجاد می شود.« وزیر بهداشت همچنین درباره 
طرح تحول سلامت عنوان کرد: »امیدواریم 
با  مانند سایر طرح ها  طرح تحول سلامت 
گذر زمان برای سیاستمداران و سیاستگذاران 

کمرنگ نشود.« 

                                                                                       گزارش سیاسی روز

دو بازدید خارجی از سایت های نظامی در دوره احمدی نژاد
کارنامه مذاکرات  هسته ای در دوره  های  احمدی نژاد، خاتمی، روحانی و لاریجانی به روایت هاشمی رفسنجانی

علی لاریجانی، رئیس مجلس، دیروز بار دیگر به دفاع از عملکرد خود در روند 
بررسی برجام پرداخت و گفت: »توجه به تأکید مقام معظم رهبری بر مصوبه مجلس 
و توجه به تلاش های کمیسیون  مربوطه و سایر کمیسیون ها و همه نمایندگان و 
توصیف مصوبه مجلس به قانونی محتاطانه که راه درست را پیش پای دولت قرار 
داد،  نشانگر ارزش کار ستودنی نمایندگان است و از طرف دیگر دقت نظر رهبری بر ارکان این امر مهم 
را نشان می دهد که باید در مسیر درستی در کشور به نتیجه برسد که منزل آخر آن تصویب در مجلس 
بود. خالی از لطف نیست به نکته ای که یکی از همکاران در نوشته خود درج کرده، اشاراتی داشته باشم. 
ایشان تصور کرده که »محتاطانه« صفتی است که در آن تعریض است و به نحوی »جسورانه« را صفت 
بافضیلت تلقی کرده. حال اینکه بنده در هیچ کتاب اخلاقی نیافتم که محتاطانه را صفتی از جنس رذائل 
بدانند و در عوض جسورانه را صفتی از جنس فضائل تلقی کنند. این از عجایب روزگار است که برخی 
جای فضیلت و رذیلت را اشتباه گرفتند. این امر از ابتکارات برجسته قانون اساسی است که مسائل 
استراتژیک امنیت ملی کشور جایگاه طراحی، تصمیم سازی، تصمیم گیری و در نهایت تأیید نهایی آن 
روشن و صرفا با نظر رهبری قطعیت می یابد. نمونه این روند موضوع هسته ای بود که در همین مسیر 
به ساحل تصمیم  گیری نهایی رسید. سهم قوه مقننه در این امر برجسته بود؛ اما دیده شده برخی قبل از 
اظهارنظر رهبری در این امر که موضوع هسته ای از اموراتی است که باید به سرانجام برسد، رد و آن 
را ظلم مضاعف دانستند. این موضوع بسیار تعجب آور بود؛ البته رهبری در این نامه دیگر جایی برای 
این حرف ها باقی نگذاشتند اما باز هم نص قانون اساسی این امر را روشن می کند که پرونده هایی که 
در سطح شورای عالی امنیت ملی مطرح است، جز با تصمیم نهایی مقام معظم رهبری قابل اجرا نیست. 
بررسی های طرح برجام در مجلس در جلسات مختلف در خارج از صحن علنی و با هماهنگی های 
متعدد با دو فراکسیون و هماهنگی با دبیرخانه شورای عالی انجام شد که در این روند مسائلی مطرح شد 
که شاید در این مقطع لزومی به بحث درباره آنها نباشد ولی باز هم باید در جای خود مورد توجه قرار 
گیرد. از جمله آن مواردی است که بنده مستقیم برای نمایندگان نقل کردم. آنچه را بنده مستقیم برای 
نمایندگان نقل کردم همگی در کمال صحت بود. ازاین رو، برخی حرف های رسانه ای که عده ای آن را 
رد و تکذیب کردند به هیچ وجه قابل قبول نبود و نیست. چون بنده ظاهرا موجود زنده هستم و نمی توانم 
در حضورم در جلسه ای تخیل کرده باشم. گاهی چیزهایی نفی می شود که انسان دچار حیرت می شود. 
طبعا برای این کار مهم احتیاج به بحث های زیاد و توافقاتی خارج از صحن بود تا بحث های طولانی که 
در ظرف کار مجلس نمی گنجد، آنجا صورت پذیرد. حال چرا باید به تعهدات پایبند نبود و مگر توافق 
در متن صورت نگرفته بود؟ پس چرا عده ای مطلب را طور دیگری جلوه دادند؟ چرا آنچه توافق شد 
به موقع به دوستان خود منتقل نکردند؟ اینگونه برخورد با مسائل مهمی که با سرنوشت کشور مربوط 

می شود تنها ضعف و بی اعتمادی ایجاد می کند.«

ظریف،  محمدجواد 
وزیر امور خارجه، که دیروز 
در مجلس حاضر شده بود 
با اشاره به نامه اخیر رهبری 
در مورد برنامه جامع اقدام مشترک، گفت: »از 
رهبری برای نامه راهگشای خود که سیاستگذاری 
کلان را در جهت اجرای برجام به همراه داشت 
قدردانی و تشکر می کنم؛ همیشه نظرات ایشان 
چراغ راه ما و تیم مذاکره کننده هسته ای در وزارت 
امور خارجه بوده است. همچنین از مجلس 
شورای اسلامی برای کمک به فهم بهتر برجام 
سپاسگزاری می کنم. از این پس همه باید تلاش 
کنیم که سند برجام بر اساس منویات و نظرات 
رهبری به درستی اجرا شود و همه دست به 
دست هم دهیم تا با یک تلاش مستمر و پیگیرانه 
این اتفاق رخ داده و در نهایت نفع کشور و نظام 

اسلامی حاصل شود.«
166 نماینده مجلس هم در نامه ای از رهبر 
معظم انقلاب درخصوص نامه تاریخی ایشان 
خطاب به رییس جمهور تقدیر و تشکر کردند 
که در بخشی از آن آمده است: »از حسن توجه 
حضرتعالی به ایفای نقش مجلس شورای اسلامی 
و تلاش نمایندگان در بررسی برجام و تصویب 
طرح اقدام متناسب و متقابل دولت و همچنین 
اعتماد و وثوق حضرتعالی به ریاست مجلس 
شورای  اعضای  و  ریاست  شورای اسلامی، 
کمیسیون های ویژه بررسی برجام و نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی قدردانی می گردد.« 

قضاییه  قوه  رئیس 
عالی  مسئولان  جلسه  در 
مسیر  »در  گفت:  قضایی 
مذاکرات هسته ای و توافق 
صورت گرفته و تأیید مشروط برجام کار بزرگی 
انجام گرفت و باید از مجموعه خدمات همه 
افراد از رئیس جمهور محترم تا وزیر خارجه، تیم 
مذاکره کننده، رئیس مجلس شورای اسلامی و همه 
افرادی که در این راه تلاش کردند حتی منتقدان 
برجام نیز تشکر کرد. نقش رئیس مجلس در جریان 
مذاکرات و به عنوان سیاستمدار و صاحبنظری مطلع 
و آگاه به این مسائل بسیار موثر بود و پیش از آن نیز 
به عنوان دبیر شورای عالی امنیت ملی کمک فراوانی 
برای پیشبرد این مذاکرات انجام داده بود. منتقدین 
مذاکرات هسته ای و برجام نیز کارشان قابل تقدیر 
است؛ چرا که برخی از کاستی ها و نواقص بعضا 
جدی این توافق را آشکار کردند. همه گروهها باید 
نامه مقام معظم رهبری را »فصل الخطاب« و محور 
وحدت قرار دهند. مقام معظم رهبری همواره در 
جریان مذاکرات بوده اند و بیش از هر فرد دیگری 
بر مذاکرات اشراف داشته اند و در مواقع لزوم تذکر 
می دادند. متأسفانه منتقدان گاهی از حد معمول 
فراتر رفتند و رئیس جمهور، دولت، وزیر خارجه 
و رئیس مجلس را به اموری منتسب کردند که از 
آن برَی بودند؛ البته انتقاد صحیح و سازنده بسیار 
مفید است و موجب توانمندی می شود اما تجاوز 
از حد اعتدال به ضرر است و موجب شقاق و 

تفرقه می شود.« 

                              ظریف:                               لاریجانی: نامه رهبری جایی برای حرف باقی نگذاشت
                       برجام به درستی اجرا شود

                                           آملی لاریجانی: منتقدان 
                                                                 از حد معمول فراتر رفتند


